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• Támogatják az őstermelőket 

Torgyán ígér i Az MDF „halálhíre" kacsa 

Lezsák Sándor : A r e n d s z e r v á l t á s b a n betöl töt t s z e r e p ü n k e t nem v i t a t j ák . (Fotó: Schmidt Andrea) 

• Mátésza lka (MTI) 
M a g y a r o r s z á g o n sok-

szorosan h á t r á n y o s hely-
zetben v a n n a k a családi 
g a z d a s á g o k , a z ő s t e r -
melők, é p p e n ezér t az új 
k o r m á n y ő k e t k í v á n j a 
t á m o g a t n i a j ö v ő b e n -
jelentette ki Torgyán Jó-
zsef f ö l d m ű v e l é s ü g y i é s 
vidékfej lesztési miniszter 
s z o m b a t o n M á t é s z a l k á n 
t a r to t t s a j t ó t á j é k o z t a t ó -
ján. 

A tárca vezetője - reagál-
va arra a békési felvetésre, 
miszerint a nagyüzemek is 
részt vehessenek az állami 
gabonafelvásárlási akcióban 
- k i fe j te t te : azokat a ter-
melőszövetkezeteket, ame-
lyek annak idején fillérekért 
szerezték meg a magyar 
nemzeti vagyon döntő részét, 
és haszonélvezői voltak az 
elmúlt éveknek, nem kívánja 
a polgári kabinet tovább tá-
mogatni . Ezzel ugyanis a 
családi agrárvállalkozók ha-
lálát idéznék elő, amit termé-
szetesen nem akarnak. 

Torgyán József kitért arra 
az akcióra is. amit Szabó Lu-
kács, a MIÉP egyik vezető 
személyisége szervezett 350 
gazda megsegítésére. A mi-
niszter úgy vélte: nem enged-
hető meg, ha valaki rosszul 
jár egy adásvételben, azt az 
állam kártalanítsa. 

Ebben az esetben erről 
van szó, hiszen az érintettek 
eladták terményüket egy kft.-
nek, amely nem tud vagy 

• Szentgot thárd (MTI) 
Tűz ütött ki szombaton a 

szentgotthárdi határátkelő-
helynél egy teherautóban, 
amely katonai ruházati alap-
anyagot hozott az országba. 
A gépkocsivezetők és a ha-
tárőrök megpróbálták megfé-

nem akar fizetni. Most az ál-
lamtól várnak segítséget a 
pórul jár tak, de - mondta 
Torgyán József - az állam 
harmadik félként nem avat-
kozhat be ilyen ügyekbe. 

A földművelésügyi és vi-
dékfejlesztési miniszter a saj-
tótájékoztatón megfogalmaz-
ta: a piaci szemléletű terme-
lésre akarják ösztönözni a 
jövőben a gazdálkodókat . 
Ennek érdekében úgy segítik 
az értékesítési nehézségek le-
küzdését, hogy egyúttal stra-
tégiai megoldást is javasol-
nak. Példaként az almát emlí-
tette, melynek felvásárlását 
támogatják, miközben öt év 
alatt szeretnék az ültetvénye-
ket kicseréltetni korszerű, ke-
resett fajtákra. De a telepítést 
természetesen anyagilag is 
támogatják majd. 

Végül Torgyán József be-
jelentette: a Gazdasági Kabi-
net legközelebbi ülésén ja-
vaslatokat terjeszt elő a Sza-
bolcs-Szatmár-Bereg megye 
gazdaságát leginkább fenye-
gető orosz válság kivédésére. 
Szerinte ugyanis a Nyírséget 
érinti legjobban az oroszor-
szági csődhelyzet , hiszen 
élelmíszerfeldolgozó üzemei-
nek zöme a keleti piacra szál-
lít. 

Megerősítette azt is: ha-
marosan megkezdik a föld-
felvásárlást egy nemzeti föld-
alap létrehozásához, melynek 
segítségével a belvizes terü-
leteket cserélhetik ki jobb 
minőségű határrészekre az 
érintett gazdák. 

kezni a lángokat, de ez csak a 
helyi tűzoltóknak sikerült. A 
helyzet veszélyes voltát jelzi, 
hogy a teherautó mellett egy 
lőszereket szállító jármű állt, 
amire azonban nem terjedt át 
a tűz. A kárt mintegy 8 millió 
forintra becsülik. 

Az e l m ú l t h é t v é g é n 
t ö b b polit ikus is Szeged-
re l á toga to t t , h o g y test-
köze lbő l l á t h a s s a a ka -
j a k - k e n u v i l á g b a j n o k -
s á g döntői t . Lezsák Sán-
d o r , a M a g y a r D e m o k -
r a t a Fórum e l n ö k e is ezt 
t e t t e . P á r t j a e z e n a hé-
t e n vol t t í z é v e s , e n n e k 
a p r o p ó j á n k é r t ü n k tő le 
interjút . 

Az MDF négy év szünet, 
ellenzéki szerep után ismét 
tagja a kormánykoalíciónak. 
Miközben a héten 10. szüle-
tésnapját ünneplő párt nem 
érte el az 5 százalékos parla-
menti küszöböt. 

• Milyen szájízzel ünne-
pelt a pártelnök? 
- Természetesen jókedvű-

en emlékeztünk meg - jelen-
tette ki Lezsák Sándor. - Me-
net közben, az elmúlt évtized 
alatt többször keltették halál-
hírét a Fórumnak, tehát 
hosszú életűnek ígérkezik. 
Az is igaz, hogy az elmúlt tíz 

esztendő alatt közel tíz párt 
szerveződött az MDF-ből. A 
rendszerváltásban betöltött 
szerepünket azonban nem 
szokták vitatni. Én egyébként 
az első lakiteleki sátras 
összejöveteltől szoktam szá-
molni a Fórum születését, an-
nak pedig szeptember végén 
lesz a 11. évfordulója. 

9 A májusi választáson a 
párt nem érte el az 5 szá-
zalékos parlamenti küszö-
böt. Mivel magyarázzák 
ezt? 
- Több száz elemzés ké-

szült, ezek összegzése a hó-
nap végére születik meg. 
Egyébként az MDF program-
ja az volt, hogy le kell győzni 
az MSZP-t és az SZDSZ-t, 
ennek érdekében áldozatokat 
is hoztunk. A Fidesszel való 
összefogásban benne rejlett, 
hogy mi nem érjük majd el 
az 5 százalékot. Abban vi-
szont biztosak voltunk, hogy 
a frakcióhoz szükséges lét-
számunk így is meglesz. 

• Milyen módon akarják 

erősíteni a pártot a jövő-
ben? 
- Az önkormányzati vá-

lasztás már erről szól. A szer-
vezeteket és a holdudvart is 
erősíteni szeretnénk. A me-
gerősödést bizonyára nagy-
ban segíti majd az is, hogy 
kormányzati szerepet ját-
szunk az előttünk álló négy 
évben. 

• Említette, hogy az or-
szággyűlési választáson a 
párt jelöltjei több helyen 
visszaléptek a Fidesz ja-
vára. Ezt a gesztust az ön-
kormányzati választáson 
viszont elvárják? 
- A politika a gesztusok 

tudománya is. A tárgyalások 
során dőlnek el ezek a kérdé-
sek. Úgy gondolom, sikerül 
jól együttműködnünk. A Fi-
desz háza táján is meg kell 
küzdeni a s iserehaddal , 
amely az MDF-nél is megje-
lent a '90-es választási győ-
zelem után. Úgy tapasztalom, 
hogy a Fidesz jól kezeli ezt a 
kérdést. 

• Pártjának volt módja 
már megtapasztalni, mi-
lyen az, amikor a sajtó a 
kormány bajuszát meghu-
zigálja. Most az MDF szél-
árnyékban van, de Orbán 
Viktorék kapnak szépen. 
Milyen tanáccsal tud szol-
gálni koalíciós partneré-
nek, hogyan kell kezelni a 
média, egyes orgánumok 
támadásait? 
- A tiszta lelkiismeret az 

alapja mindennek. Úgy gon-
dolom, éppen a mi példánkon 
edződhetett meg a Fidesz ta-
pasztalata - vélekedett Le-
zsák Sándor. - Indulatra nem 
szabad indulattal válaszolni. 
Amelyik lap támad, az na-
gyon tudatosan, céllal teszi 
azt. Következetesen végig 
kell vinni, amit a párt, a kor-
mány elhatározott. Egyenes, 
világos beszéd szükséges. 
Úgy szokták mondani, hiába 
vagyunk tisztességesek, ez 
önmagában nem elég, annak 
is kell látszani. 

V. Fekete Sándor 

• Műemlék-felújítás 
Szamosújlakon 

Díj 
a templomnak 
• S z a m o s ú j l a k (MTI) 

A legkiválóbb műemlék-
felújításokat elismerő Euró-
pa Nostra Diplomával tün-
tette ki a helyreállított sza-
mosújlaki református temp-
lomot a kon t inens civi l 
műemléki szövetségeit és 
önkéntes műemlékvédőit tö-
mörítő szervezet. 

A díjat tanúsító oklevelet 
Andrea H. Schuler, a bíráló-
b izo t t ság svá jc i e lnöke 
szombaton ünnepi istentisz-
telet ke re tében adta át a 
S z a b o l c s - S z a t m á r - B e r e g 
megyei településen. 

A 470 lakosú kisközség 
műemléktemplomát három 
éve á l l í to t ták he ly re . A 
munkát a fe lkuta tot t régi 
tervdokumentumok alapján 
Szekér György építész és az 
Állami Műemlékhelyreállí-
tási és Restaurálási Központ 
munkatársai végezték. 

A s z a m o s ú j l a k i ima-
ház létét egy 1332-ben kelt 
pápai tizedjegyzék már em-
líti, így minden bizonnyal 
korábbra da tá lha tó a Ke-
resztelő Szent János tiszte-
letére emelt templom építé-
se. 

A XVII. században vég-
leg reformátussá vált kis fa-
lu egyház i l é t es í tményé-
ben 1828 és 1848 közöt t 
nagy belső felújítási mun-
kákat végez t ek . Később 
1857-ben az épüle t mel-
lett új harangtornyot állítot-
tak. 

A településen 1865-ben 
pusz t í to t t t űzvészben a 
templom teljesen megsem-
misült. A hívek 1867-ben 
építtették újjá az imaházat, 
amely az 1990-es évek ele-
j é re már rendkívü l rossz 
műszaki ál lapotba került . 
Az elkerülhetetlen helyreál-
lítás több évig tartott, 1995-
ben fejeződött be. 

A szamosújlaki templom 
falán emlék táb la je lzi az 
Európa Nostra Diplomát , 
amit a szombati díjátadást 
követően lepleztek le. 

Kigyulladt 
egy teherautó 

• Liszt-ritkaságok Kerek Ferenc lemezén 

Rev ive Szegedin! 
N e m r é g i b e n j e l e n t 

m eg a Hungaro ton Clas-
sic k i a d á s á b a n a Szege-
d e n é l ő k i v á l ó z o n g o -
r a m ű v é s z , Kerek Ferenc 
L isz t -CD- je . A S z e g e d i 
Konzervatórium tanszék-
veze tő t a n á r a 1 9 4 8 - b a n 
M a k ó n szü le t e t t , 1 9 7 4 -
ben diplomázot t a Zene-
a k a d é m i á n , aho l Zemp-
léni Korné l t a n í t v á n y a 
volt. Azóta a Filharmónia 
k o n c e r t j e i n e k k ö z r e m ű -
ködője , 1976-ban I. dí jat 
nyert a varallói Debussy-
v e r s e n y e n . Több k o r t á r s 
m a g y a r mű b e m u t a t ó j a 
fűződik a nevéhez , több-
ször kapo t t Artisjus-díjat, 
s a Magya r Rádió is szá-
mos felvételt készített ve-
le. Tíz éve a M a g y a r Ba-
r o k k Trió t a g j a , Európa 
sz in te m i n d e n o r s z á g á -
b a n fellépett m á r . Kerek 
Ferenccel s zeged i o t tho-
n á b a n beszé lge t tünk. 

9 Manapság kevés vidé-
ken élő szólistának adatik 
meg, hogy önálló CD-je 
jelenjen meg a Hungaro-
ton Classicnál. Hogyan 
született meg a részben 
önálló darabokat, részben 
izgalmas átiratokai tartal-
mazó Liszt-albuma? 
- Nagyon sok Liszt-darab 

az utóbbi években került elő, 
és csak mostanában jelent 
meg a kottája. A CD talán le-
gexponáltabb műsorszáma, a 
..Revive Szegedin!" (Éledjen 
újra Szeged!) című átirat 

1879-ben készült, amikor a 
párizsi operaházban hangver-
senyt rendeztek a szegedi ár-
vízkárosultak javára. Liszt 
nem tudott részt venni a 
hangversenyen, ezért egy -
Massenet által hangszerelt -
cigányzenekarra írt Szabadi-
darabból a kései rapszódiái, a 
Csárdás macabre és a Csárdás 
obstiné stílusában készített 
zongoraátiratát küldte el. Ez a 
darab is bizonyí t ja , hogy 
Liszt egyszerű zenei matériá-
hoz nyúlva is zseniálisat al-
kotott. A „Revive Szegedin!" 
ugyanis impozáns, technikai 
megoldásaiban virtuóz átirat, 
amely ugyanakkor megtartot-
ta az eredeti kompozíció rész-
ben csárdás, részben palotás, 
de mindenképpen magyaros 
elemeit . Mini nagyon sok 
Liszt-kézirat, ez is évtizede-
ken át elfeledve kallódott. A 
Somogyi-könyvtárban talál-
tak rá a hetvenes évek végén. 
1986-ban publikálták, 1987-
ben kértek fel, hogy játsszam 
el. Akkor megtanultam, és be 
is mutattam Szegeden. Évek 
múltán tudomást szereztek 
erről a Hungarotonnál, s mi-
vel egyébként is tervezték, 
hogy készítenek velem egy 
lemezt, ez a darab igazi apro-
pót jelentett. így aztán a CD 
egyik érdekessége lett, hogy 
egy szegedi zongorista ját-
szotta lemezfelvételre először 
a „Revive Szegedin!" című 
darabot. 

9 Az album mottója, a 
„Revive Szegedin!" mel-
lett több más ritkán hall-

ható virtuóz darab, példá-
ul Beethoven Esz-dúr 
szeptettjéből készült 
Grand Septuor című 
Liszt-átirat is szerepel a 
lemezen... 
- Évekkel ezelőtt indította 

el a Hungaroton a Liszt-ritka-
ságok című sorozatát, amely-
nek részeként már több le-
mez megjelent. Ez az album 
is tulajdonképpen ebbe a so-
rozatba illeszkedik. Igyekez-

tünk olyan darabokat válo-
gatni, amelyekből eddig nem 
készült egyetlen lemezfelvé-
tel sem. 

9 Mekkora lehetőség egy 
vidéken élő muzsikusnak, 
hogy szólistaként CD-t 
készít vele a legpatiná-
sabb hazai kiadó? 
- Mivel nem sok lemez 

készül, ezért nagy dolog, és 
nagyon jó érzés. Ma már 
ugyan kibővült, szabadabbá 

vált a hanglemezkiadás, de 
idehaza az új lemezek je-
lentős része magánvállalko-
zásban születik meg. A Hun-
garoton Classic tovább vitte a 
magyar komolyzenei hangle-
mezgyártás korábbi nagy ha-
gyományait, ezért egy ilyen, 
nemzetközileg is jegyzett ki-
adó felkérésére rangot jelent 
lemezt készíteni. 

9 Mennyire tudja össze-
egyeztetni a tanítást a 

művészi munkával, a fel-
lépésekkel? 
- Nagyon nehéz, de fon-

tosnak tartom, hogy sikerül-
jön, mert mindkettő szerves 
része az életemnek. Egyik 
sem tudna funkcionálni a má-
sik nélkül. Rengeteg időmet 
és energiámat leköti, hogy ta-
nítok a konzervatóriumban. 
Egyre nagyobbak a kívánal-
maink a tanítványaink, s így 
magunk felé is. Évek óta 
egyetemi ágazat is működik a 
konzervatóriumban, a zongo-
ra tanszakra már hét év óta 
járnak olyan hallgatók, akik 
ugyanolyan diplomát kapnak, 
mint a zeneakadémis ták . 
Olyan képességű növendéke-
ink is vannak, akik nálunk 
végeztek, s posztgraduális 
képzés keretében Würtzburg-
ban folytathatják a tanulmá-
nyaikat. A legfrissebb hírem: 
egyik nagyon tehetséges 
taní tványom, Klebniczki 
György a kanadai Orfordban 
egy nemzetközi versenyen 
első díjat nyert. 

9 Az ablak melleit álló 
csembaló is jelzi, hogy a 
kamaramuzsikával is elje-
gyezte magát. Mióta tagja 
a Magyar Barokk Trió-
nak? 
- A Magyar Barokk Trió 

egy fővárosi művészeti társu-
lás, amely huszonöt éve ala-
kult, jómagam tíz éve csem-
balózom benne. Bár Szege-
den élek, emiatt elég gyakran 
vagyok Budapesten is. Sokat 
köszönhetek az együttesnek, 
mert nagyon fontos, hogy a 

fővárosban is legyenek fellé-
pési lehetőségei, kapcsolatai, 
legyen publicitása egy vidéki 
előadóművésznek. 

9 Mennyiben más csem-
balón játszani, mint zon-
gorán? 
- Egészen más! A csem-

baló rendkívül sokat segft a 
régi zene, Bach, sót akár még 
Mozart muzsikájának értel-
mezésében is. A két hangszer 
látszólag ugyan nagyon ha-
sonló - egyik tulajdonképpen 
a másik zenetörténeti követ-
kezménye - , de a játékmód-
juk, illetve a csembalón és a 
zongorán való interpretálás 
alapvetően különbözik. 

9 Mikor hallhatja legkö-
zelebb a szegedi közön-
ség? 
- A Vántus István Kortás-

zenei Napokon biztosan ját-
szom. A konzervatóriumban 
kollégáimmal, Maczák Já-
nossal, Sfn Katalinnal, S. Do-
bos Mártával gyakran lépünk 
fel együtt, és idén őszre is 
tervezünk koncertet. 

9 Készül újabb lemezfel-
vétele a Hungarotonnál? 
- Konkrétumokról még 

nem esett szó, de örülnék, ha 
lenne folytatás. Most csem-
balistaként egy másik lemez-
felvételre készülök: szeptem-
ber elején a Hungaroton stú-
diójában Bach IV. Branden-
burgi versenyét rögzítjük a 
Nemzeti Filharmonikusokból 
alakult kamaraegyüttessel 
egy német lemezkiadó felké-
résére. 

Hol lósi Zso l t 

Kerek Ferenc a z új Liszt-albummal - k ö v e t k e z ő lemezfelvéte lén m á r 
nem z o n g o r á n , h a n e m csemba lón játszik. (Fotó: Mohos Angéla) 

mwnmetmm J L 


